
- La pluralidad y la diversidad en
riquecen el conju nto de la vida colec
t iva.

- El conoc imiento mutuo permit e
rebajar los niveles de miedo y des
conf ianza.

- La cultura y la educac ión no se
pro ducen sólo a t ravés de las vías for
males , sino de unir in tercambios suti
les, que son más ricos cuan to más
abierto y plur al es el medio en el que
se desenvuelve el individu o.

La demanda que act ualmente la so
c iedad genera, es la de que se trate
humanamente al «diferente», pero
que se le mante nga apart e. Intentar
int egrar s igni f ica reco nvert ir esa de
manda y forzar mecanismos soci ales.
Es un trabajo profundamente activo.
y en cada caso el camino t rop ieza
co n resis tencias que tie nen que ver
con dos órdenes de problemas: los
de la menta lidad o reserva haci a lo
nuevo, lo desconocido o mal co noc i
do, hac ia lo cam bia nte, sobre to do
cuando afect a a la vida cot idiana, y
los técnicos , ya que se plantean sl
tuaciones nuevas para las que a me
nudo no se dispone de experiencias

deb idam ente tec nificadas y elabora
das.

En los casos de integración del ni
no di sminuido en el si stema escolar
ordi nario somos con sc ientes de que
la propia ins t itución escolar se re·
siente, entra en cris is cuest ionándo
se tanto objetivos co mo metodolo
gías y cri terios organizat ivos. Como
dice Ji m Kyle (11), la clave de la inte
gración es que cambie la com unidad.
Se neces ita que los maestros como
prendan la situación. Que la soci edad
camb ie. Es el cambio de actitud (pro
fesional y soc ial) el que hace posib le
la integración.
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E n es te nla nteam ient o co nceo tual se asienta
el enfoq ue logoo édico del eq u ino del Centro
de A udición y Lenguaje

U n renovado enfoque
logopédico
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La logopedia se abre cada vez más
a la inf luenc ia de otras di sci pl inas.

El avance técn ico y científ ico des
de diversos campos permi te un ma
yor con oci miento y una mejor com 
prens ión del hecho lin güístico .

En el mismo orden de adelantos se
inscri be la ef icacia creci ent e de los
estudios diagnóst icos y de trata
mien to de los trastorn os de la comu
nic ac ión, para cuyos planteamientos
mult icausales encuentran amplio te
rreno de desarro llo nuevas tenden
c ias ter apéu t icas.

No se trata de una logopedia de
técn icas estándard y planes reeduca-



t ivos punt uales-estát icos, sino de
una logopedia dirigida conscien te
mente a la enseñanza-aprendizaje del
lenguaje, que, operando desde el
campo psicol ingüist ico, favorece los
procesos de la comunicación y el de
sarrollo del pensamiento infantil en
un contexto habitual.

Es una respuesta int egradora a las
necesidades globales de los niños
con déf ic it audit ivos, en parti cular a
sus necesidades de comunicación e
interrelación, por lo que se trata de
globalizar tanto las distintas perspec
tivas de lenguaje como sus aspectos
lin güís ti cos, afectivos , sociales, psi
co lógicos y de apren dizaj e.

Este en foque hace cada día más
impresci ndible la acción interdisci
pl inar.

El tratamiento logop édi co está to
ta lmente apoyado y relacionado con
las caracterí st ic as psicol ógicas del
niño y de su medio.

Según la etapa evolut iva del niño,
este tratamiento tendrá unas tenden
cias más global izadoras o más espe
cíficas.

Esto nos conduci rá a un plantea
miento de una logopedia act iva, que
int entar á poner en marcha aquell os
recursos de la psicologopedia act ual
que favorezcan una interrelación más

dinámica entre los int ereses del niño
y su comunicac i6n.

Esta visión din ámica del lenguaje
nos hace desechar la logoped ia infle
xib le, rígida, estáti ca, y nos ob liga a
un estudio y observación const antes
del niño, tratando de adaptarle todos
los recu rsos de una pedagogía act iva,
implicando en el trabajo a la guarde
ría, la escuela, la fami lia y el medio,
en un todo comunicati vo del que sur
girán en el moment o oportuno el en
tronque de los temas siste máti cos
del lenguaje.

••
Entrevista realizada a Gaspar Izquierdo e
Isidro Mansanet, que amablemente se
ofrecieron a la realización de este «dos
sier» , con el que tenemos la intención de
iniciar una aproximación a aquellas insti 
tuciones públicas y privadas desde donde
se ejerce nuestra profesión .

Preg unta .·Per cornenc ar I
vold riem que ens parl áreu
de quan es va crear el ser
vei, i quine s han estat les
seues funcions l les seues
arees d' actuació des
d'aleshores fins ara.

Resp osta.·L 'actual
Centre de Diagnostic, In
terv enci6 i Coord inaci6
d'A udici6 i L1 enguatge té
¡' o r i g en en rnar c de
1981,quan la Diputaci 6 de
Val encia cr ea el que
aleshores es deia «Gabi
net Psícopedaqóqlc de
l'l nstitut Vale ncia de Sord
rnuts» .

L1avors hi havia dues
arees d'actuaci6: atendre
els xiquets propis del
col.legi de sord-rnuts i
aquell s altres que no esta
ven escolaritzats en el
col.legi, i que eren de la
«provincia» i tenien probl e
mes d'au dici6. En aquell
moment es crea com un
projec te del que seri a en el
futur el gabinet; inicial 
ment cornenc á a funcionar
amb dos psic6 1egs idos
pedagogs, que realment
funcion aren a pie rendi
ment al cur s següent, el
81·82.

Com hi havia una tasca,
no tan defini da, com eren
les necess ita ts deis xi
quets no escolaritzats en
el col.legi nostre, hom
plantej á la reali tzaci6 d'un
cens de poblaci6. Aix6 va
estar fet per tres vies. Per
una banda, els co l.legis a
través de la inspecc i6

Gaspar Izquierdo Ros.

d'EG B, que intervingué fa
ci li tant el procés. Per altra
ba nd a, e l s m e t ge s ,

El consell de redacció

mitjanc;:ant la Conselleria
de Sanitat. Finalment, la
via deis ajunta ment s,

sobretot de cara a la inci
denc ia en les guarderies i
en els xiq uet s mes menuts
de I'edat escolar, als qua ls
era més di fíc il loca litzar
los .

A partir d'aix6 ha anant
fent-se eixe cens, que en
ca ra esta sense act ualit
zar, donat que constant
ment anem rebent neces
sitats de diferents 1I0cs.

En rnarc del 82, els xi
quets que est ava pensat
que foren escolaritzats al
col.legi de sord-muts al
curs següent , se' ls ofer ia,
als que vivi en prop de la
ciut at de Valen cia, un ser
vei ambulatori o de logope
dia i est imulaci6 del lIen
guatge. L1 avors aquests xi
quets venien varis dies a la
setm ana, i en finali tzar el
c u rs hom p l an t e j ava
I'en trada o no en el col.le
gi. Tots els pares decidiren
continuar un altre any amb
el servei, i aquests xiquets
estaven o bé en guarderies
in fanti ls o be en parvula
ris, durant el dia , en con
tacte amb xiquets cien ts, i
uns dies a la setmana ve·
nien a un servei ambulato
ri.

Pregunta .·1 quin pero
sonal hi havia per a de
senvolupar aquest treo
ball?

Resposta.·Ja, d'alguna
manera es t ave n els
membres del gabinet , pero
l'atenci6 logopedica deis
xiq uets va estar assigna-
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da, dins del servei, a un
professor del col.l egi, el
qual hav ia t reba lla t dint re
de I' árnbit escol ar la log o
ped ia. Nosal tres, mentres
tant, seguíem la tasca que
ens havíem pla ntejat.

En acabar el curs 81-82,
a la vista del que havia es
tat el primer any de tun
c ionament, el que ens va
ren plantejar els membres
de I'equip, al qual ja s'ha
via incorporat un assis tent
soc ial, va ésser que hi ha
via dues arees d'actuac i6 .
Per una banda hi havia el
col.le gi, que ja exist ia an
teriorment a la creaci6 del
gabinet. Per una altra ban
da hom veia un camp que
calia anar desbrossanl.
L1avors, com a conseqüen
cla d'alló que el cen s ens
anava aporta nt , al ini ci del
cu rs següent def inírem
dues arees d'ac tuaci6 que
es digu eren: Acci6 Int erior i
Acci6 Exterior.

L'A cci6 Interior s'ocu pa
va de l treball estri ctament
dintre de I'arnbit del co l.le
gi, i era rea li tzada per un
pstc óieq i un pedagogo
L'alt re pedagog i I'altre psi 
c óleq s'oc uparen de l' area
d'Acci6 Exte rior, deis xi
quets que no ass istien al
col.l egi prbpiament, o bé
perqu é no tenien una per
dua suficientment elevada,
o bé perqu é, encara que te
nien pérdua, eran xiquets
que manifes taven unes bo
nes con dicions per poder
quedar-se en una atenc i6
de guarderi a o pre-escol ar,
essent molt menu ts, i els
pares podi en cu r-tos a un
serve i d ' amb ula t o r i .
Aqu es ta área d'Acc i6 Exte
rior és la que hem anant
ampli an t i definint.

Ouan ja s'havia def in lt
l' area d'Acci6 Exterior, es
van incorpor ar dos noves
logopedes. De ma nera qu e
estavern en l'a rea un psicó 
leg, un pedagog i tr es logo
pedes, una d'elles feia
concret ament més fu n
cions de psicomot ricit at ;
l' assisten t socia l cornpar
teix el treball , ja que totes
les necessitats socials les
c a n a l i t za e l se r ve i
rnítj ancant la mateixa as
sistent social.

22

Pregun t a.·En aq ues t
moment, qu ant de pero
sona l tecnlc teniu al lnstl
tut?

Resposta.·Caldria ac la
rir que enguany la Dip uta
c i6 ha aprovat un nou
reglam ent per a tot a la
qüest i ó de la polí t ica de
sor ds que ja portava. És a
d ir, allo que antigament
era l' lnstitut Valencia de

Isidro Mansanet Mansanet

Sord s i Muts ara const l
tueix l'lnsti tu t Valencia
d'audio-fonologia, i dint re
d'aquests hom pot def inir
t res arees :

- Hi ha el Col.l egi Pro
vin cial de Sords, en el qual
estan els xiquets que s'es
colaritzen al Cent re d' Edu
cac i6 Espec ia l.

- Esta el servei nost re,
que ara hom nomena
Gent re de Dlaqnost ic, In
tervenci6 i Coordinac i6
d'Aud ici6 i L1enguatge.

- Resta una área de
serveis i d'admin is t rac i6,
la qual és per a tot l'lnsti
tu t Valencia d 'Aud i o
fono logia.

Defin ides ja aquestes
á rees , fo name ntaríe m
l'ent revl sta en el que és el
ser vei nostre, el Cent re
d'A udici6 i L1enguatge. Pel

que fa al col.legi i al área
de serveis i admi nistraci6,
pre ferim no parlar.

A part ir de l' aprovaci6
del reglament de I' IVAF. el
Centre d'Aud ici6 i L1 en
guatge es planteja , a la vis
ta de les necessitats i
d'una dem anda soc ia l,
l'a mpli aci6 del servei. Hom
elabora un projec te, a lIarg
temps , del que deuria d ' és-

ser aquest centre i es co n
fec ciona I'o rgan ig rama.
Per cornencar pens ávern
que era molt necessar i el
camp de la logopedia, el
qual s'a rnplla, co rnenc ant
a tr eballar, a princ ipi s de
gener del 85, ci nc nucl is
d'intervenció de ti pus co
ma rcal , pero c adascu n
d 'e l l s a mb u ne s
caract eríst iques i une s
connotacion s di feren ts.

Nos alt res el que propo
sem és no ampl iar més el
servei sin6, per cont ra, cla
rif icar el camp pensem que
el camp del sord no té una
solució ún ica, que hi ha
una diversitat de proble
mes, i cal cercar diferents
mod els d 'i nt ervenc i6 . I
hom no pot plantejar eixos
models sense abans haver
debat uda, estudiada i vista
la problernátlca, Nosaltres

hem proposat diferent s
models d' inte rvenc i6 a par
t ir d'un t reball de logope
dia, recolzat per el que su
posa el Centre de Dlaqn ós
tic com a ref ere ncia
central.

Dintre de l fun cionament
actual hi ha, per una ban
da, un servei amb ulatori,
at és per dues logopedes,
on venen xiquets a una re
edu cac i6 punt ua l vari s
di es a la setmana; s6n xi
quets molt menuts, alguns
inclús de mes os . Per I'al tra
banda te nim els nucli s
amb les seues diferents
característiques i una lo
g op ed a e n cadas cún
d'e ll s.

- El nucli de Xat íva,
que té un arnbit més co
marcal.

- El d' Alzi ra, que és el
propi d'una gran ciu tal.

- El de Montcada, que
suposa una in terrel ac i6
del que pot ésser en el fu
tur una logopeda amb la
col. laboraci6 d'un gabinet
pstcoped aqoqic m uni ci
pal.

- Un altre de t ipus inli
neranl, que esta b ásica
ment situat entre Mi slata,
Burjassot i Va lencia ci utat.

- Després hi ha un
col.l egi públic on hi ha un
grup de xiquets sord s pro
funds integrats amb els
oients, i on hi ha una logo
ped a i n c o rp o r ad a a l
c laust re de pro fesso rs
com un element més en el
treball del co nj unt de
I'equip.

I aquests són els models
que voldrí em poten c iar de
mom ent, c l ari fi c an t la
seu a vi abil i t at , per a
després ac ó general itzar
ho des de d'alt res instan
cies. A més a més, hi ha la
func i6 de diaq nos t lc i
ori ent ac i6 per a to ta la
poblaci 6 que acudeix al
servei i que esta atesa per
el psicoleq i el pedagogoJa
hem parlat del treball de
I'assist ent soc ial, i també
hi ha un auxiliar admi
nist rat iu. En to ta l, deu per
sones.

Pre g unta.· Has parlat
de d u es coses que
se m blen molt l rn po r
tants, el trebal! logope·



dic i el t reb all d'integra
ció; respecte al treball
d'integrac ió, us voldria
preguntar quan i com va
sorgir la idea de ter-he ,
Qu i nes inf luenc ies us
a r ri ba r en p e r a
plan te ja r-v o s aq u es t a
possibilitat?

Res p o st a .· Nos a lt res
havíem estat professors
del col.l egi de sords du rant
vari s anys, o siga, que ja
tenim l'experle nc ia directa
del que sup osa un centre
d'educac ió especial per a
sords. Havíem tingut ca
sos pun tuals que d' una foro
ma personal havíem vist i
fet una orientació a ls pa
res d' alguns d'ells, en el
se nt it de qu e estarien
m i l lo r en un c o n t ex t
d'oients.

El 100% deis casos que
havíem fe t tingueren un
exit sorprenent, els xl
quets mill oraren moltíss im
en lncorporar-se a un
centre d'oients; a90 per
una ban da. Per I'a ltra, en
I'ob servació directa de l tre
ball amb els xiquets me-

nuts amb el s quals
cornencá vern a treballar
van veure que el s rendí
ment s eren molts satistac
tori s. Tot a90 ens ha pero
més reflex ionar sobre el
tema de la in tegració, que
avui esta de moda, i que
nos a ltres hem debatut
prou; en l'equip no estem a
favor d'una integració real 
ment, sinó que el concepte
nos tre és rn és de norrnal lt
zació. Que vol dir alx ó?
Que el xiqu et, en compte
de cl avar-Io de menudet en
una inst itució, preparar-lo,
i que després torne al seu
med i, pensem com a rno
del de treball b áslc el que
és contrari: donar al xiquet
les possibilitats de tun 
cionament normalitzat en
el seu prop i context. En
aquest model de t reball és
prioritari cornencar arnb el
xiquet des de que hom de·
tecta el deficit, quan més
aviat millor. I en el cas que
hom veja que no pot fun 
cionar en unes cond ici ons
normali tzades, dones, que
arribe a la institució. Mo-

deis hi ha d' altres, pero no
saltres pensem que aque st
és el més escaient; I'hem
ref lex ionat, i a més hem
vis t com funcion a en alt res
países de la nostra área.

Pregunta.-EI qu e
s embl a ciar per al
vost re traball de norm a
Iització és que necessi·
teu un recolzament lo
qoped lc, Pero la pre
gu nta aniria per saber si
rea lment correspon a la
Diputació don ar aqu est
recolzament loqopedlc.

Re sposta.- Més bé
deuria d'ésser la Con selle
rla qu l es fera cartee del te
ma.

Ja hem comentat adés
el projecte de reforma;
aixo ha implicat tota una
refl exió sobre el que esta
vem fent , i plasmar-he en
una especie de regl ament
mar co

Aleshores, dintre del
nostre m od e l , po t ser
caldria insistir que aquell
primer model d' amb ulatori
presenta una doble ves
sant: és ambulatori, pero

sobre tot va dedicat a al ló
que nomenen est im ulació
primerenca. Es dir , que hi
ha unes prior ita ts de tr e
ball,

Ara, per a ll ó que tu pre
gun tes , nosaltres el plan 
tejament que tenim, i cal
que aixó quede ben ciar, és
que el nombre de logope
des cal que siga reduH, de
fin it i curt. La Diput ació ni
té infrastructura ni pen
sem que dega tenir-Ia a
I'hora d'act uar dint re de
I'escola, on pensem que
deu estar el treball de lep o
dedia. Siga en it inerant, si 
ga perqu é l' árnblt és co 
marcal, o siga en una
població gran, o també en
una escola com tenim , s i
ga com siga, és el marc es
colar, i aque st sí que té
una inf ras tructura, amb
una serie de dependencíes
i amb criteris de fu nc iona
ment.

Per tant, és molt irnpor
tant mantenir un nombre
de logopedes escaient per
tal que els mode ls que vo
lem estudiar -perque peno
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sem que s6n valids-> s'es
ta blesquen, i així l'Admi 
nist raci6 puga tenir un re·
ferent, veure que realment
és un treball que funciona.
A la lIarga, pero, la sol ució
deis problemes qu e tenen
els xi quets d'audi ci6 pas
sa per la Conselleria.

Caldria que quedara ben
ciar el manteniment estríe
te del projecte, perqué és
un projecte molt in tereso
sant que I' he m pog ut
cont rastar abans de fer-Io
amb professionals de va
lua de tota Espan ya, i que ,
d'alguna manera, sí que és
una qüesti6 puntera.

Preg unta.·Quin pa pe r
ju ga o pot jugar la Dlpu
t ac ió de Valenci a en
aquest camp?

Respos ta.·Pensem que
segueix una llnia contra
dic toria en el cam p de
l'educaci6 del sordo Per
una banda, hi ha una le
gislaci6 amb una tenden
cia clarament d'integraci6
del xiqu et en el seu propi
medi,i tanmateix allo que
fa la Diputaci6 es destinar

la major part deis seus re
c urso s a l col. le gi de
sords,contract an t no us
professors i ampliant els
re c u rs o s materials
d'aquest col.leg i i tenint en
compte que la reducci6 del
nomb re d' alum nes es
co nstan t en a q ues to s
darrers anys.

Pel qu e fa a I'altre as
pecte de la pregun ta, opi 
nem que el paper que pot
desevolupar la Dipu taci6
no ha d'ésser el de un a via
paral.l ela a I'assumida per
la Conselleria d'Educaci6,
pero sí que po t executar
una im portant ta sca de
cambi qualitatiu en el sec
tor si es cap ac de pro
mo ure una línia progres
sista amb les rep erc us
sions pos it ives en to t el
co s social.

Pregunta.·Ara tenim la
norma tiva d' ed ucació
especial que parla tamo
bé de la integració del
d e fici ent sensorial.
Voldria que e n s dl
guereu com veieu, des
del punt de vista profes-

sional i concretamen t
des del tema de la nor
malització qu e us ocu
pa, aquesta norma tiva, i
si a partir d'ella en Con
sell eri a hom us fa més
ca s del que us ha fet fins
avui.

Que comenteu si ha
influ"it en alguna cosa la
norma tiva d' ed ucaci ó
esp ecial.

Resposta.·Hom e, fin s
ara no; nosalt res ja port em
vari s anys en un tr ebal l,
que la legisl aci 6, d'algun a
manera, ha anant avalan t
legalment.

No hi havia un marc le
gal , com no hi ha avul, do
na t qu e la Diputaci6 el que
esta fent és una funci6
su bsidiaria que hom no
feia, ni hom fa encara. Fal 
ta que la Conselleria
d'Educaci6 vaja desenvo
lupant i adaptant al seu
medi actual del País Val en
cia tot el que hi ha de le
gislaci6 general. Fins avui
en educaci6 general no
s'ha legislat res; caldria
qu e el tema f6ra prior i tari.

Sense entrar en altres
arnb its de defi cienci a i
d'i nte graci 6, aquest cam p
esta prou acl arit , so breto t
per el fet de qu e hi ha un
dlaqnostic audloloci c que
és punt de referenci a, cosa
que en altres deficién cie s
no esta tan clara.

Pregun ta.·Quin recol·
zament teniu dei s
equips de gabinets rnu
nicipals? Quina valora
ció podeu fer de la seua
col.laboració?

Resposta.·La valoraci6
és positiva, positiva per di
verses raons. Per un a part ,
els equips estan per tota la
geo gr afi a del país, i sob re
tot per la «provincia» de
Valencia; i estan agafant
una serie de casos que per
a nosaltres són impos
sibles per les condicicns
del nostre treball. Per
I'altra banda, s6n uns inter
mediaris de cara també al
treball amb els mestres,
que és un punt que pen
sem que sempre té que és
ser referenci a b ásica de
tot el nostre tr eball, donat

24



que , al cap i a la fi, es el
mestre el que roman amb
el xiqu et mes tem ps, i es el
que el coneix millor i té
més dif icultats a I' hora de
la veritat.

Molts gabin ets assu
meixen els casos en hor es
pu ntuals, assumin t la part
específica. I també hi ha
una col.laboració en el
sent it d'una dem anda de
form aci6 que nosaltres, en
la mesura que tenim recuro
sos y possibi l itats, anem
desbrossant- Ios el campoA
la lIarga de I'any estem
fent una ser ie de sessio ns
de treball , inclús amb pro
fessionals que venen de
fora. Aquesta és una tasca
que I'any que ve tindrem
que donar-Ii més Importan
cia, donat que suposa un
efecte multiplicador d 'all ó
que nosaltres puguem fer;
i d'alguna forma esta en la
l ín ia q ue corn ent avem
adés: el que no ens inte
ressa es créixer massa
com a servei pe rq u é peno
sem que no és la nos t ra
competencia com a Dipu-

tació, pero sí pot ésser el
servei un element qualifi·
cat que pot potenc ia r
a ltres prof essiona ls, i
sempre tenir-lo com a punt
de recolzament i cl arifica
ció del campo Aques t as
pecte el vegem de gran in
terés, pero no pot tun 
c ionar tan sois en volu nta
risme. Els mes tres i la gent
deis gabinets han vingut i
ningú s'ho ha reconegu t.
En qu ant als profess ionals
que han vingut de fora,
hem tro pessat en greus
entrebancs administ rat ius .

Nos alt res el que sí ofe·
rim a tots és partir d'un
díaqnost ic audiol óqic i així
clarif icar un poc la seua si·
tuació esc o l ar; parti nt
d'aixo, pero, els gabinets
es tan fent una tasca molt
important. Els gabinets , al
conéixer mil lor els recuro
sos educatius, socials i ta
mili ars del 1I0c on viu el xi
quet , s6n, do ncs, els que
facil it en una inl ervenci ó
més pr óxlrna, i aleshores
poden resoldre millor els
casos, i sempre ens tenen

a nos al t res com un ele·
ment de referencia; pero
aquell s casos que assu
meixen nosa lt res estem
tranquils en el sent it de
que van funcionant.

Pregunta.-Ja que haveu
parlat de la formació, i
con ectant-lo tarnb é amb el
tema de la gent de qab i
nets que esta dedicant-se
al tema deis sords, pode u
avanc ar algun programa
qu e tingau pensat per al
curs que ve? O si queda
per al present?

Resposta.-EI mes de [u
liol fa rem un curset de sen
sibili tzació per aquells ps t
c o l e q s , p eda g o g s o
mestr es que durant el cu rs
han assumit casos de xi
qu ets amb def ic lenc ies
audi t ives, i que es veuen
amb una manca de recuro
sos educat ius, i de veqa
des de criteris. Em pensat
elaborar-na t res, deis qu als
es faran do s aquest any.
En el primer es clari f icara
el camp, sera més de crite
ris; i al mes de set embre, el
segon, qu e sera mes

•

específic i per a les rna
te ixes persones. Versara
sob re tecnlques de tre ball
de desmut ització, la qual
cosa és una tasca molt
qu al if icada professi onal
ment.

Preg unt a.-M' h a ap l a
ga t la noticia de que te
niu pen sat un projecte
ambic iós d' unes [orna
des p er a no vem bre.
Q u e e ns p o d e u
avancar?

Respost a.-L'exit de la
integració esta més en un
canvi d'act it uds , el qua l va
ja des d'un can vi d'ac t i
tuds profession als a un
canvi d'act ituds soc ials . I
cal que s'aplegue a ten ir
unes ses sions en les qu als
hom puga cont rast ar op io
nions. Per qué la integració
tampoc sig nif ica fer les co
ses d'una determi nada rna
nera, si nó que defensem
nosaltres mateixos uns
models diferents.

Podríem avancar que te
nim idea a fi nals del mes
de novembre del muntatge
d'un sl rnposlurn on es pu-
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guen trobar mestres i ser
veis que recolzen I'escola,
els serveis pslcopedaqó
gics, centres de profes
sors, etc . Per tal que hom
mire no tant un tema sobre
integració, sinó més bé el
tema de que és la mateixa
escola, quines coses estan
passant i com té que evolu
cionar I'escola, perqué al
seu si estiguen educals
els xiquets que tinguen
qualsevol tipus de proble
ma. Més que una qüestió
sobre integració seria més
bé una reflexió sobre la
propia activitat.

Voldríem tenir unes se
sions matinals de refle
xions profundes on po
gueran venir gent que ens
ajudara a reflexionar al vol
tant d'aspectes d'escola,
Ilenguatge, te cnologi a... I
per les vesprades poder
oterir models d'interven
ció, fer grups rnés redurts ,
i que hom discutesca rno
deis d'intervenci6. Que, a
banda de la reflexió siste
matica, els mestres tin
guen mitjans per poder ac
tuar.

Pregunta.·Ja que heu
parlat altr a vegada d'ln
tegracló o normalitza·
ció, de cara a I'any que
ve, qulns projectes d'ln
tegració o normali tzació
teniu? A banda d e l
centre on teniu í'expe
rlencla hi ha alg un
centre más en co ndl
clons de eornencar i'ax
perlencla?

Resposta.-Una cosa es
ta molt clara, acl hem tin
gut, venint al servei d'am
bu latori , a tots els xiquets
que ara ten im en els
nuclis. Des del mes de ge
ner, quan s' incorporen les
logopedes i podem iniciar
eixos models d'intervenció
en els diferents punts,
hem vist que la millora
deis xiquets que tenim ha
estat gran, només pel fet
de no ter-los desplacar-se,

El que és més signif ica
tiu és allo que ha passat al
col.legi Sara Fernández; és
una qüesti6 que ara mateix
astan debatint els rna
taixos mestres, estan
avaluant-lo. Podem dir que
l'experl éncla ha estat molt
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positiva, seria el model en
el qual més confianca te
nim. En aquest col.legi al
final hi haurá cinc xiquets
de sordera profunda, i
eixos xi quets tenen I'a ten
ció d'una logopeda que és
membre del claustre, enca
ra que és membre del
nostre equip de Diputació.
Tot aix6 comporta una se
rie de beneficis fabulosos ,
és una experiencia que
pensem que continuará.

A I'any que ve pensem
que a Mislata, al col.legi
Maestro Serrano, hom
podrá desenvolupar una
cosa, si no igual, almenys

semblant. Respecte als
models que pensem ide
al s, com no podem fun
cionar sempre en e ls
millors asp ectes, pensem
que hi poden apropar-nos,
En aquest cas estem per
veure si la Conselleria té
uns professionals que es
dediquen al Ilenguatge,
doncs la titulació és un
altre tema, i si en té caldria
veure si pot prioritzar al
guns punts que nosaltres
tenim en estudi , i aixl pu
guérem parlar d' a l t res
centres. Aleshores el ser
vei func ionaria més a prop
del xiquet en funció de les
necessitats de cadascun
deis punts que tenim.

Per al t ra banda, un altre
objectiu per el curs que ve

seria consolidar el que hi
ha enguany, perqu é de fet
els nuc lis que s'han iniciat
la idea és que contin uen,
p e l q u e suposa de
cont inuítat, i per apropar
nos al model de la logope
da com a element dintre
del claustre . El equip a no
res d'ara no té ga rant it zat
la continuació de les logo
pedes que han iniciat
aquest treball.

Preg u n ta.- El col.l eg i
que hi ha ara quines fun
cions compleix? És dir , per
que no hi ha encara un de
senvolupamenl de la in
tegració? Fa falta el centre

o el centre en un fut ur deu
exi sti r com esta pensat
ara ?

Resposta.-Ja hem dit
abans que prefe rim no
parlar del col.l egi. Ens du
ria mo ltes hores i ens
quedaríem sense ent revis
ta . Eixes preguntes que tu
fas tene n respos ta per part
nostra, pero pot ser f6ra
més ap rop iat les contesta
ra qui avui duu la línia edu
cat iva de Diputació. No
saltres no ten im ca p res
pon s ab i l i t at d e l q u e
ocurreix al co l.legi.

Pregu n t a. -Hom plan
teja en el trac t am ent
d'ambulatori tractar sor
deres agravad es amb
algun aUre tl pus de detl
ciencias?

Resposta.·Hom fem,
per ac í ha pas sat tota la
problemática de la def i
ciencia au diti va, des de
sords adu lts a sords de
mesos, passant per els di
ferents graus d' audici 6, i a
més amb alt res def ici én
cies. Tenim experiencia de
varis casos que estem
tractant els quals, a més
de sordera, te nen alt res de
flcl sncles com puguen és
ser deficiencia mental, fal
ta de maduresa, problemes
de visio, ceguesa, etc.

El problema en aquests
casos és sempre el ma teix ,
quan com ences un cas el

vas treballant i és molt
d i fíc i l donar-Ii I'alta, i d'al
guna manera els que assu
mim els mantenim com
models de trebalJ.

Preg unt a .· Co m en
allres defi cienci as, l'estí
mu l ació precoc en la
sordera és mo lt lmpor
tanto Com dugueu avant
aquest treball?

Respasta.·Enguany po
dem dir que tenim molta
demanda del servei ; pos
sibl ement aquest siga el
servei pú blic d'Espanya
que, des d'un punt de vista
educatiu, reb els xi quets
més xicotets.

Si en al tres deñclencles
té importáncia el diaqnós
t ic i el tractament prime-



rene, en aquesta potser si
ga de les que més. Hi ha un
proc és de l'estructuraci6
del Ilenguatge que es fa
abans deis quatre anys; si
aleshores un xi quet, sord o
oient, ha passat eixa etapa
sense un tractament edu
cat iu, després és molt
difícil recuperar temps pero
dut.

Realment el servei una
de les prioritats que té és
el dlaqn óst lc i el t rac ta
ment el més prompte pos
sible, a banda d'alt res cri
teris que hem comentat
ad és de no rmal it zac i6 ,
t ractament el més pr óxlrn
al xiquet, una polít ica
d' audífons que aprof ita les
moltes o poques restes
au d i t ives de l x iquet.. .
Aquests serien els crit eris
que seguim.

Pregunt a.·Quina valo
ració podeu ter de la in
tegració social que té el
sord?

Re spost a.· L' exper ie n
cia deis casos pri mers que
ti nguérem fa anys ¡ que
s'han incorporat als col.le
gis pa rt int del cent re
d'educaci6 especial és
molt pos it iva. L'accept ació
per par t deis professors,
per part deis alumnes
oients deis col.legi s i les
gua rderles, deis pares deis
oients, ha es tat malta. A
més, con statem que el
sord , dintre d' un context
d'oients, no és una de les
deficiencles que crea dlf l
cultat de soc ialitzaci6 més
que un alt re xiquet.

Pregunta. ·1 el sord
p ro fe s s lon a lmen t s ' In
tegra en la societat I ácll
ment o hi ha dificultat?

Resposta.·Aixo és un
altre tema. Avui , en el con
text soc totóqlc de treball
que hi ha, el sord té més dl
ficultats que una persona
oient de cara a un treball,
cosa que no ha passat en
altres epoques, Cal dria
aprofitar tata una legis la
ci6 que hi ha de cara a les
empreses (desgravacions,
etc.), i per altra banda do
nar una or ientaci6 profes
sional més adient al rno
ment en que estem, la qual
falta fer-Ia .

També el que passa és
que el camp en el qual no-

saltres ens menegem és
més de xiquets menuts; el
70 per cent, o més , té
menys de nou anys.

P r e g u n t a . · S a b e m
t ambé q ue esteu en
contacte amb gent de
Catalunya que du enda
v an t a xp ar tencte s
semblants a la vostra; la
poc heu estat a Madrid
en un seminari interna
cional sob re lIeng uatge
de signes en I'educació
deis xiquets amb díflcul
tats de comunica ció .
Aquestes eixldes I con
ta c tes amb altres pro
fessional s us rati fiq uen
en la vos t ra expe rlen
cia? Us plantegen noves
q ü es t lons? Podeu f e r
una val oració d'aquest
seminari internacional I
deis contactes que te
niu?

Respost a.·Els contac
tes amb gent tan t d' Espan
ya com d'altres Ilocs rati fi
quen que estem en una
Iinia, que no és novedosa,
que en altres 1I0cs fa
temps que hom la du a ter
me, i a més amb resul tats
constatats per anys d'ex
perlencla. Per altra banda
relati vitzen el tema deis
sords, donat que no és un
tema homogeni i té plan te-

jaments diferents; pensem
que hi ha una serie de va
ria bles, inc lús dintre de la
p érdua audit iva; no és el
mateix un sord que ha
deixat de ser-no als quatre
anys que el que ha és de
nai xement , per dir un
exemple. A banda hi ha
altres variables i altres
connotacions, com s6n la
famíli a, el t ipus de tracta
ment, si ha esta! detectat
aviat...; hi ha una ser ie de
var iables que influeixen
decissivament en la solu 
ci6 de cadascun deis ca
sos.

Nosalt res pensem que
est em en una lín ia no dogo
rnati ca, estem en dlsposi
ci6 de rebre altres alterna
tiv es, i som flexibles en el
que respecta al t ractament
deis xiquets, i allo que per
a un cas podr ia ésser una
aberraci6, en altre és la so
luci 6.

Els contactes en el se
minari internacional ens
han ratif icat prou la lín ia
que duguem, i ens obrin
altres perspectives. En els
contactes amb la gen t de
Franca, lt ália, Anglaterra,
hem vist que estem en la
llnla; el que passa és que
anem més enda rrere. En el

fans pensem que hi ha una
manca de voluntat polf t ica
d'acceptar plantejaments
novedosos.

Pr eg unta. · Per la
nostra part, per ara no
tindríem més preguntes,
I'ent revista ha estat molt
agradable. Si teniu quel
com que ategir?

Resposta.·Af eg i r una
qüesti6 d' impressi6 glo
bal , que I'equip esta molt
motivat; és un equ ip que
s'est á formant d'un nucli
inici al s'ha anat ampliant a
unes al tres persones. Pro
fessionalmen t esta de·
most rant que s6n deis
millors, perqu é han fet un
concurs públic, s'ha de
mostrat la seua valua, etc.
A I'hora de la veritat veus
que estan func ionant molt
bé, i d' alguna manera quan
I ' equ ip es cons oli de
- consolidar un equip re
quere ix temps i treball
pensem que pot donar,
sense ser pretenci6s, un
bon rendiment, i lIavors
caldria ten ir una bona ex·
pectativa.

I voldríem que a nivell de
l'Admin istraci6 respecta
ren els plantejaments tec
nics de base que han estat
molt debatuts i tenen una
fonamentaci6 científ ica .
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